

## ملخص الرسالة

عنوان الرسالة: "أقوال الصحابة التي لا يعرف لها مخالف عند الحنابلة وأثرها في الاختلاف الفقهي دراسة فقهية موازنة".

الدرجة العلمية: الدكتوراه.

وقد اشتملت الرسالة على مقدمة، وتمهيد، وخمسة فصول، وخاتمة.

المقدمة: وذكرت فيها مشكلة البحث، وأهميته، وأسباب اختيار الموضوع، والدراسات السابقة، وحدود البحث، ومنهج البحث، وخطة البحث.

التمهيد وفيه: التعريف بالصحابة، ومنزلتهم، وحجية أقوالهم، وتحتة مبحثان.

وأما الفصول فهي خمسة:

الفصل الأول: أقوال الصحابة التي لا يعرف لها مخالف في العبادات، وفيه ستة مباحث.

الفصل الثاني: أقوال الصحابة التي لا يعرف لها مخالف في المعاملات، وفيه أربعة مباحث.

الفصل الثالث: أقوال الصحابة التي لا يعرف لها مخالف في النكاح، وتوابعه وفيه أربعة مباحث.

الفصل الرابع: أقوال الصحابة التي لا يعرف لها مخالف في الجنايات، وتوابعه وفيه ثلاثة مباحث.

الفصل الخامس: أقوال الصحابة التي لا يعرف لها مخالف في الذنور وغيرها، وفيه ثلاثة مباحث.

الفهارس: واشتمل البحث على ستة فهارس.

الخاتمة: وفيها أهم النتائج والتوصيات.

والله أعلم، وصلى الله وسلم على نبينا محمد، وعلى آله وصحبه أجمعين.

المشرف

د/ فايز بن أحمد حابس

عميد كلية الآداب والعلوم الإنسانية

أ.د/ فيصل بن سعيد بلعمش

الطالب

شيبان بن عقيل الراشدي



## Abstract

**Thesis Title:** The Prophet's Companions Sayings that have no Hanbali Opponents and their Impact on Jurisprudential Disagreement, Balanced Jurisprudential Study

**Degree:** PhD

This thesis included an introduction, a preface, five chapters and a conclusion

The thesis included the research's problem, its importance, reasons for its selections, previous studies, research limits and research plan. The preface included the definition of Companions, their position, the superiority of their sayings including two topics. The research included five chapters as follows:

**Chapter one:** The Prophet's Companions Sayings that have no Opponents regarding worshiping deeds including six topics

Chapter two: The Prophet's Companions Sayings that have no Opponents regarding dealings including four topics

**Chapter three:** The Prophet's Companions Sayings that have no Opponents regarding marriage including four topics

**Chapter four:** The Prophet's Companions Sayings that have no Opponents regarding crimes including three topics

**Chapter five:** The Prophet's Companions Sayings that have no Opponents regarding vow in dedication for Allah including three topics

The indexes included six indexes. The conclusion included the most important findings and recommendations

- Student: SHAYBAN BIN AQEEL AL-RASHIDI
- Supervisor: Dr. FAYEZ BIN AHMED HABIS
- Prof. FAISAL BIN SAEED BALA'MASH; Dean of Faculty of Arts and Humanities.